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Co se stalo?

Kalendář našeho kraje 

360 let (1660)

Servác Engel obnovil (po již dříve obnovené krčmě „Na Špalandě“) další čisovickou 

krčmu „Na Veselce“ u Řitky, která v té době patřila do čisovického katastru.

250 let (1770)

Na Mníšecku byla velká neúroda, čímž z toho vznikla značná drahota obilí i chleba.

110 let (duben 1910)

Za velké pomoci čisovických hasičů byl založen v Bojově též Sbor dobrovolných 

hasičů, jemuž se za pomoci čisovických členů a některých funkcionářů župy „Kazín“ od 

počátku velmi dařilo.

100 let (leden 1920)

Obecní zastupitelstvo v Čisovicích přijalo Eduarda Macháčka za obecního posla, 

kterému stanovilo roční plat 365 Kč. Taktéž se usneslo na opravě obecní kovárny (nyní 

OÚ) v částce 3 000 Kč.

95 let (4. 1. 1925)

Na obecní správní komisi se řešily nedostatky v hospodaření obce za bývalého starosty 

Adolfa Skuhrovce. Dostal ultimátum vše uhradit do 8 dnů, jinak bude proti němu právně 

postupováno.

70 let (1950)

V Čisovicích bylo založeno JZD, jehož prvním předsedou se stal Josef Linhart. Ale již 

v roce 1965 se stalo součástí Československých státních statků se sídlem na Zbraslavi.

Vybral Rý
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Slovo starostky 

Vážení spoluobčané,

   dovolte mi, abych Vás prostřednictvím Čiso-
vických novin seznámila s prací Obecního úřa-

du Čisovice.

  Na konci loňského roku byla úspěšně dokončena vý-
stavba další etapy splaškové kanalizace. Tato stavba 
byla podpořena dotací z EU, a to ve výši 19.316.186 
Kč a z Infrastrukturální fondu Středočeského kraje ve 
výši 2.934.834 Kč. Vzhledem k rozsáhlému zásahu do 
původních povrchů na komunikacích, uvolnila obec 
další prostředky nad rámec své povinné finanční spo-
luúčasti a zadala opravu finálních asfaltových povr-
chů v řadě komunikací v celkové šíři. Další postupné 
opravy asfaltů plánujeme i v letošním roce, a to na 
komunikacích, ve kterých jsou položeny již všechny 
sítě. V současné době probíhá výběr zhotovitele další 
etapy stavby splaškové kanalizace, a to na odkanali-
zování zbývajících částí Čisovic.

   V důsledku udělení výše uvedené dotace na splaš-
kovou kanalizaci, byla obec nucena zdražit stočné 
pro rok 2020 na 54,56 Kč (včetně DPH). Cena za vod-
né byla zvýšena pouze o inflaci na 39,56 Kč. Od 1. 5. 
2020 dojde ke snížení daně z přidané hodnoty u vod-
ného a stočného z 15 % na 10 %, čímž klesne cena 
vodného na nižší částku, než byla v roce 2019.

   V letošním roce plánujeme již avizovanou opravu 
bojovské požární nádrže, dokončení rekonstrukce 
zbývajících dvou bytů v bytovém domě v č.p. 9 v Či-
sovicích, výstavbu chodníku v úseku od ZŠ podél kraj-
ské komunikace, rekonstrukci vnitřních prostor kulturní-
ho domu a rozšíření vodovodu v úseku za moštárnou. 
Zároveň připravujeme podání další žádosti o dotaci 
na přístavbu základní školy a výstavbu multifunkčního 
sportoviště v areálu TJ Sokol Čisovice.

   V loňském roce naše obec pořádala 7. ročník regio-
nálních Her bez hranic. V letošním roce je pořadatel-
skou obcí Klínec. Hry bez hranic proběhnou v prosto-
rách u klínecké hasičské zbrojnice v sobotu 6. června 
2020.

  Letošní jarní sběry odpadů proběhnou v pátek a v so-
botu 17. a 18. dubna, v areálu čistírny odpadních vod 
v Čisovicích. Z důvodu stále se zvyšujících nákladů na 
odpadové hospodářství byl navýšen poplatek za od-
pady (viz níže). Poplatky za psy zůstávají ve stejné výši 
již desítky let. Bohužel se na nás obrací stále více spo-
luobčanů s tím, že si „pejskaři“ neumí po svých psech 
uklízet (jak je dle zákona jejich povinností) a veřejná 
prostranství se nám mění na „minová pole“. Apeluji 
na všechny vlastníky psů, kteří venčí v obci pejsky, aby 
toto činili, jinak bude muset obec nechat nainstalovat 
speciální odpadkové koše, jejichž pořízení a likvidace 
exkrementů zásadně navýší poplatky za psy, a to bez 
ohledu na to, kdo jak svou povinnost plní.  

Čisovické noviny, číslo 131 vychází v Únoru 2020, periodicita: 4x ročně, vydává Obecní úřadu Čisovice, reg. č. MK ČR E 12922. Vedoucí 
redaktor: Zdeněk Rychlý. Redakční rada: P. Myslínová-Cejpková, Z. Kuthanová, Josef Myslín, I. Svobodová, Mgr. L. Hejnicová, P. Nepraš. 
Tisk a grafické zpracování: MIRSA Bohemia (www.mirsa.cz), Vaše příspěvky uvítáme na adrese: OÚ Čisovice, 252 04, Čisovice, IČO: 
00241148 nebo na e-mailem: ou.cisovice@worldonline.cz, inzerce: inzerce@mirsa.cz

Poplatky pro rok 2020:
odpady 700,- za trvale přihlášenou osobu nebo rekreační objekt

psi  120,- za psa a 150,- za každého dalšího psa

    60,- za psa, jehož držitelem je důchodce, a dále 80,- za každého dalšího psa

Poplatky lze hradit v hotovosti v pokladně OÚ nebo převodem na účet č.: 8323111/0100

(jako variabilní symbol uveďte číslo nemovitosti, popř. do poznámky příjmení).

Poplatek je splatný do 30. 6. 2020! 
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Slovo starostky / obecně závazná vyhláška

14. 3. Masopust 11:00 fotbalové hřiště Čisovice

25. 3. Den otevřených dveří ZŠ Čisovice

8. 4. Zápis do 1. ročníku ZŠ Čisovice

17. - 18. 4. Sběry ČOV Čisovice

7. 5. Zápis do MŠ MŠ Čisovice

Připravované akce:

Zuzana Kuthanová 
starostka obce

Obecně závazná vy-
hláška obce Čisovice č. 
3/2019, o místním po-
platku ze psů

Zastupitelstvo obce Čisovice se na 
svém zasedání dne 18.12.2019 usne-
sením č. 6 b) usneslo vydat na zá-
kladě § 14 zákona č. 565/1990 Sb., 
o místních poplatcích, ve znění poz-
dějších předpisů (dále jen „zákon o 
místních poplatcích“), a v souladu 
s § 10 písm. d) a § 84 odst. 2 písm. 
h) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů, tuto obecně závaznou 
vyhlášku (dále jen „tato vyhláška“): 
Čl. 1
Úvodní ustanovení
Obec Čisovice touto vyhláškou za-
vádí místní poplatek ze psů (dále 
jen „poplatek“).
Správcem poplatku je obecní úřad 
obce Čisovice.
Čl. 2
Poplatník a předmět poplatku
Poplatek ze psů platí držitel psa. Dr-
žitelem je pro účely tohoto poplat-
ku osoba, která je přihlášená nebo 
má sídlo na území České republiky 
(dále jen „poplatník“).
Poplatek ze psů se platí ze psů star-
ších 3 měsíců.
Čl. 3
Ohlašovací povinnost
Poplatník je povinen ohlásit správ-
ci poplatku vznik své poplatkové 
povinnosti do 15 dnů ode dne, kdy 
se pes stal starším tří měsíců, nebo 
ode dne, kdy nabyl psa staršího tří 
měsíců. Ve lhůtě 15 dnů je povinen 
ohlásit také zánik své poplatkové 
povinnosti (např. úhyn psa, jeho 
ztrátu, darování nebo prodej).
Povinnost ohlásit držení psa má i 
osoba, která je od poplatku osvo-
bozena.
V ohlášení poplatník uvede
jméno, popřípadě jména, a příjme-
ní nebo název, obecný identifikátor, 
byl-li přidělen, místo pobytu nebo 

sídlo, sídlo podnikatele, popřípadě 
další adresu pro doručování; práv-
nická osoba uvede též osoby, které 
jsou jejím jménem oprávněny jed-
nat v poplatkových věcech,
čísla všech svých účtů u poskyto-
vatelů platebních služeb, včetně 
poskytovatelů těchto služeb v za-
hraničí, užívaných v souvislosti s 
podnikatelskou činností, v případě, 
že předmět poplatku souvisí s pod-
nikatelskou činností poplatníka,
další údaje rozhodné pro stanove-
ní poplatku, zejména stáří a počet 
držených psů, včetně skutečností 
zakládajících vznik nároku na úlevu 
nebo osvobození od poplatku. 
Dojde-li ke změně údajů uvedených 
v ohlášení, je poplatník povinen tuto 
změnu oznámit do 15 dnů ode dne, 
kdy nastala.
Povinnost ohlásit údaj podle odst. 3 
nebo jeho změnu se nevztahuje na 
údaj, který může správce poplatku 
automatizovaným způsobem zjistit 
z rejstříků nebo evidencí, do nichž 
má zřízen automatizovaný přístup. 
Okruh těchto údajů zveřejní správ-
ce poplatku na své úřední desce.
Čl. 4
Sazba poplatku
Sazba poplatku za kalendářní rok 
činí:
za jednoho psa ....120 Kč,
za druhého a každého dalšího psa 
téhož držitele ....150 Kč,
za psa, jehož držitelem je osoba 
starší 65 let ....60 Kč,
za druhého a každého dalšího psa 
téhož držitele, kterým je osoba starší 
65 let ....80 Kč.
Čl. 5 
Splatnost poplatku 
Poplatek je splatný nejpozději do 
30.6. příslušného kalendářního roku.
Vznikne-li poplatková povinnost po 
datu splatnosti uvedeném v odstav-
ci 1, je poplatek splatný nejpozději 
do 15. dne měsíce, který následuje 
po měsíci, ve kterém poplatková 
povinnost vznikla.
Čl. 6

Osvobození a úlevy
Od poplatku ze psů je osvobozen 
držitel psa, kterým je osoba nevi-
domá, osoba, která je považována 
za závislou na pomoci jiné fyzické 
osoby podle zákona upravujícího 
sociální služby, osoba, která je drži-
telem průkazu ZTP nebo ZTP/P, oso-
ba provádějící výcvik psů určených 
k doprovodu těchto osob, osoba 
provozující útulek pro zvířata nebo 
osoba, které stanoví povinnost dr-
žení a používání psa zvláštní právní 
předpis. 
Údaj rozhodný pro osvobození dle 
odst. 1 tohoto článku je poplatník 
povinen ohlásit ve lhůtě do 15 dnů 
od skutečnosti zakládající nárok na 
osvobození.
V případě, že poplatník nesplní po-
vinnost ohlásit údaj rozhodný pro 
osvobození ve lhůtách stanove-
ných touto vyhláškou nebo záko-
nem, nárok na osvobození zaniká.
Čl. 7
Navýšení poplatku 
Nebudou-li poplatky zaplaceny po-
platníkem včas nebo ve správné 
výši, vyměří mu správce poplatku 
poplatek platebním výměrem nebo 
hromadným předpisným sezna-
mem.
Včas nezaplacené poplatky nebo 
část těchto poplatků může správce 
poplatku zvýšit až na trojnásobek; 
toto zvýšení je příslušenstvím poplat-
ku sledujícím jeho osud.
Čl. 8
Odpovědnost za zaplacení poplat-
ku
Vznikne-li nedoplatek na poplat-
ku poplatníkovi, který je ke dni 
splatnosti nezletilý  a nenabyl plné 
svéprávnosti nebo který je ke dni 
splatnosti omezen ve svéprávnosti  
a byl mu jmenován opatrovník spra-
vující jeho jmění, přechází poplatko-
vá povinnost tohoto poplatníka na 
zákonného zástupce nebo tohoto 
opatrovníka; zákonný zástupce 
nebo opatrovník má stejné procesní 
postavení jako poplatník.
V případě podle odstavce 1 vyměří 
správce poplatku poplatek zákon-

nému zástupci nebo opatrovníkovi 
poplatníka.
Je-li zákonných zástupců nebo 
opatrovníků více, jsou povinni plnit 
poplatkovou povinnost společně a 
nerozdílně. 
Čl. 9
Přechodné a zrušovací ustanovení
Poplatkové povinnosti za předchozí 
kalendářní roky se řídí dosavadními 
právními předpisy.
Zrušuje se obecně závazná vyhláška 
č. 1/2013 o místních poplatcích, ze 
dne 20.2.2013.
Čl. 10
Účinnost
Tato vyhláška nabývá účinnosti pat-
náctým dnem po dni vyhlášení.

Obecně závazná vy-
hláška obce Čisovice
č. 2/2019, o stanovení 
systému shromažďování, 
sběru, přepravy, třídění, 
využívání  a odstraňová-
ní komunálních odpadů 
a nakládání se staveb-
ním odpadem na území 
obce Čisovice
Zastupitelstvo obce Čisovice se na 
svém zasedání dne 18.12.2019 usne-
sením č. 6 a) usneslo vydat na zákla-
dě § 17 odst. 2 zákona č. 185/2001 
Sb., o odpadech a o změně někte-
rých dalších zákonů, ve znění poz-
dějších předpisů (dále jen „zákon 
o odpadech“), a v souladu s § 10 
písm. d) a § 84 odst. 2 písm. h) záko-
na č. 128/2000 Sb., o obcích (obec-
ní zřízení), ve znění pozdějších před-
pisů (dále jen „zákon o obcích“), 
tuto obecně závaznou vyhlášku:
Čl. 1
Úvodní ustanovení
Tato obecně závazná vyhláška 
(dále jen „vyhláška“) stanovuje sys-
tém shromažďování, sběru, přepra-
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To nám ten čas letí. Ještě před léty jsem si v koutku 
duše, při mém datu narození, přál, dožít se tak roku 
2000. Díky přízni osudu se mně podařilo nejen oslavit 
počátek třetího tisíciletí, ale též další magické datum, 
což je současný přestupný rok 2020. Samozřejmě jsem 
tomu rád, protože takové štěstí nemělo mnoho mých 
kamarádů, včetně členů rodiny. Přesto, že už jsem ve 
věku, kterému se říká pamětník, často si nevzpome-
nu, kde jsem nechal brýle, nebo co bylo včera k obě-
du, ale na některé věci si pamatuji docela dobře.

V úvodu musím vzpomenout 110. výročí založení Sbo-
ru dobrovolných hasičů  v Bojově, druhého, nejstar-
šího spolku v naší obci po SDH Čisovice, které bylo 
důstojně oslaveno v loňském roce. Ostatně byli to 
čisovičtí hasiči, kteří, při jednom z úspěšných zásahů 
při požáru domu v Bojově, dali příklad nutnosti založit 
obdobný sbor v Bojově. Při jeho zakládání v roce 1910 
také poskytli velkou pomoc, praktické rady, protože 
sbor v Čisovicích zdárně fungoval již 30 roků! I letos, 
29. srpna budou při oslavě bojovského „přestárlého 
sboru“ sestry a bratři z Čisovic a dalších SDH nápo-
mocni. Také v Bojově chceme důstojně oslavit 110. 
výročí založení SDH a bez přislíbené pomoci by to ne-
šlo. Už teď patří za to velké poděkování!

Do těchto oslav je ještě daleko, ale čas rychle kvapí. 
Dosavadní příznivé zimní teploty nám činí zimu cel-

kem snášející, ale čeká nás únor se svými obvyklými 
mrazy. A zda také napadne sníh, aby dostál slovům 
pranostiky „Únor bílý, pole sílí“ a mohla si odpočinout, 
je otázkou. Každopádně by sníh byl potřeba, aby se 
doplnily zásoby podzemních vod. Pak všichni očeká-
váme nástup jara, které po zimní šedi přinese barev-
nost a v přírodě nový život. 

Na internetu jsem našel článek o problémech s divo-
kými prasaty v Mníšku pod Brdy, která si ráda „po-
chutnávají“ na zbytcích u kontejnerů či obsahu po-
pelnic v zástavbě města. Bohužel, tento jev není jen 
tam, ale též podobný osud stíhá i naše obě části ves-
nice. V Bojově není problém natrefit na divočáka při 
cestě do školy pod domem paní Libovické, nebo na 
zahradě pana Ptáčka, kde ničí plot. Přivolaný mys-
livec nesmí zde použít střelnou zbraň a tak musí di-
vočáka vyhnat ze zahrady svou velkou odvahou. To 
také lidem ztrpčuje život v obci, protože se lidé této 
černé nadílky bojí.

Na konec mého článku si dovolím jménem redakční 
rady ČN čtenářům našich novin do toho roku 2020, 
který má o jeden den navíc, mnoho zdaru v celé li 
ské činnosti, především dobré zdraví a spokojenost! 
Ať naše články Vám v plné šíři představí společenský 
život naší obce.

Rý

Úvodník / obecně závazná vyhláška

Tak je tady rok 2020

vy, třídění, využívání a odstraňování 
komunálních odpadů vznikajících 
na území obce Čisovice, včetně 
nakládání se stavebním odpadem.
Čl. 2
Třídění komunálního odpadu
Komunální odpad se třídí na složky:
Biologické odpady rostlinného pů-
vodu,
Papír,
Plasty včetně PET lahví,
Sklo,
Kovy,
Nebezpečné odpady,
Objemný odpad,
Směsný komunální odpad,
Jedlé oleje a tuky
Nápojové kartony
Směsným komunálním odpadem 
se rozumí zbylý komunální odpad 
po stanoveném vytřídění podle od-
stavce 1 písm. a), b), c), d), e), f), 
g), i) a j).
Čl. 3
Shromažďování tříděného odpadu
Tříděný odpad je shromažďován do 
zvláštních sběrných nádob, kterými 
jsou sběrné nádoby, pytle a kontej-
nery.
Zvláštní sběrné nádoby jsou umístě-
ny stanovištích, určených v příloze 
č. 1 této OZV. 
Zvláštní sběrné nádoby jsou barev-

ně odlišeny a označeny příslušnými 
nápisy:
Biologické odpady rostlinného pů-
vodu, pytle barva žlutá;
Papír, barva zelená,
Plasty, PET lahve, barva žlutá,
Sklo, barva modrá,
Kovy, barva šedá;
Jedlé oleje a tuky, barva šedá s ná-
pisem OLEJE;
Nápojový karton, barva černá;

Do zvláštních sběrných nádob je 
zakázáno ukládat jiné složky komu-
nálních odpadů, než pro které jsou 
určeny.
Čl. 4
Sběr a svoz nebezpečných složek 
komunálního odpadu
Sběr a svoz nebezpečných složek 
komunálního odpadu je zajišťován 
minimálně dvakrát ročně jejich 
odebíráním na předem vyhláše-
ných přechodných stanovištích pří-
mo do zvláštních sběrných nádob 
k tomuto sběru určených. Informa-
ce o sběru jsou zveřejňovány na 
úřední desce obecního úřadu, vý-
lepových plochách, místním tisku, a 
na internetu.
Shromažďování nebezpečných slo-
žek komunálního odpadu podléhá 
požadavkům stanoveným v čl. 3 
odst. 4.
Čl. 5

Sběr a svoz objemného odpadu
Objemný odpad je takový odpad, 
který vzhledem ke svým rozměrům 
nemůže být umístěn do sběrných 
nádob (např. koberce, matrace, 
nábytek).
Sběr a svoz objemného odpadu je 
zajišťován dvakrát ročně jeho ode-
bíráním na předem vyhlášených 
přechodných stanovištích přímo 
do zvláštních sběrných nádob k to-
muto účelu určených. Informace o 
sběru jsou zveřejňovány na úřední 
desce obecního úřadu, výlepových 
plochách, místním tisku a na inter-
netu.
Shromažďování objemného odpa-
du podléhá požadavkům stanove-
ným v čl. 3 odst. 4. 
Čl. 6
Shromažďování směsného komu-
nálního odpadu 
1) Směsný komunální odpad se 
shromažďuje do sběrných nádob. 
Pro účely této vyhlášky se     
    sběrnými nádobami rozumějí: 
popelnice
velkoobjemové kontejnery 
odpadkové koše, které jsou umís-
těny na veřejných prostranstvích 
v obci, sloužící pro odkládání drob-
ného směsného komunálního od-
padu.
2) Stanoviště sběrných nádob je 
místo, kde jsou sběrné nádoby tr-
vale nebo přechodně umístěny za 

účelem dalšího nakládání se směs-
ným komunálním odpadem opráv-
něnou
    osobou. Stanoviště sběrných ná-
dob jsou individuální nebo společ-
ná pro více uživatelů.
Čl. 7
Nakládání se stavebním odpadem
Stavebním odpadem se rozumí sta-
vební a demoliční odpad. Stavební 
odpad není odpadem komunálním.
Stavební odpad lze použít, předat 
či odstranit pouze zákonem stano-
veným způsobem.
Čl. 8
Závěrečná ustanovení
Nabytím účinnosti této vy-
hlášky se zrušuje Obec-
ně závazná vyhláška obce  
obce Čisovice č. 1/2015, o stano-
vení systému shromažďování, sběru 
přepravy, třídění, využívání a od-
straňování komunálních odpadů a 
nakládání se stavebním odpadem 
na území obce Čisovice.
 2)  Tato vyhláška nabývá účinnosti 
patnáctým dnem po dni vyhlášení.
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Mateřská škola
Školka a škola 

Než jsme se stačili rozkoukat, máme půl roku práce 
(spolupráce) za sebou. Provoz tříd funguje bez potí-
ží. Pomoc asistentky pedagoga ve třídě Veverek je 
velikou výhodou. Koťata se pilně připravují na roli 
prvňáčků. V prvním pololetí třídu Veverek navštívila 
speciální pedagožka - psychopedka ze speciálního 
pedagogického centra. Zajímala se o práci na třídě, 
kde probíhá inkluzivní vzdělávání. Do třídy Koťat zaví-
taly dvě paní speciální pedagožky, které se zaměřily 
na děti, jejichž rodiče měli zájem o test školní zralosti. 
Dále proběhlo vyšetření logopedických vad a zájem-
ci o vyšetření dostali odborné doporučení k dalšímu 
správnému vývoji řeči dítěte.
Mateřská škola se zapojila do soutěžního projektu 
Domestos pro školy. Děti s nadšením plnily připrave-
né úkoly. Domestos výhercům rozdává peníze na re-
konstrukci toalet a zásobu čisticích prostředků na celý 
rok. Nejdůležitější pro nás ale je, že vlastně vyhrávají 
všechny děti. Díky tomu, co se od Lovců bakterií nau-
čily, bude celá naše školka zdravější.

Dalším velkým pro-
jektem je zpracování 
žádosti o dotační pro-
gram Ministerstva ži-
votního prostřední na 
úpravu školní zahrady 
pro environmentální 
vzdělávání a výchovu 
dětí. Ke zpracování 
dotační výzvy  jsme 
přizvali odborníky, 
dobrovolníky z řad ro-
dičů, kteří nám svou 
specializací mohou, 
doufáme, dopomoci 

k úspěšné realizaci.
Co nás čeká? Hravé lyžování, kroužky pokračují ve 
svých činnostech i v druhém pololetí. Divadelní před-
stavení a výjezdy mimo mateřskou školu. Je na co se 
těšit!

Zájemci o docházku do mateřské školy si mohou za-
psat datum zápisu do svých diářů. V minulém školním 
roce zápis v mateřské škole neprobíhal.  Všechny děti, 
které chtějí zahájit docházku v naší škole ve školním 
roce 2020-21 musí prostřednictvím zákonného zástup-
ce podat žádost o přijetí do mateřské školy.
Zápis do mateřské školy na školní rok  
2020-21 proběhne 7. 5. 2020. Veškeré informa-
ce k zápisu budou včas vyvěšené na vývěsce školy a 
webových stránkách.

Mgr. Žaneta Rubešová, zástupkyně ředitelky pro MŠ

Co se děje u „Veverek“
Vtipnou pohádku o tom, jak Jaro, 
Léto, Podzim a Zima chtěli být ales-
poň jednou o Vánocích spolu doma 
u stolu a jaké bláznivé počasí zatím 
venku nastalo – takovou pohádku 
naše děti asi ani nemohou pocho-
pit. Nějak to takto mají pořád. Celý 
zimní vzdělávací plán probíhá po-
někud jinak. Ano, mohli bychom 
po sobě házet papírovými koulemi 
a malovat bílou barvou, ale kolem 
nás to tak nevypadá. Počkáme si. O 
to větším a krásným zázrakem byla 
právě školní besídka na zasněžené 
zahradě – a děti to ustály a se sně-
hem si pohrály až po vystoupení. 

Pak jsme si kreslili, na co se těšíme, a 
po Vánocích zase to, co kdo našel 
pod stromečkem…S nemenším zá-
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palem se věnujeme dalšímu z témat: povolání. Zkou-
máme, jaká zaměstnání známe, čím jsou charakteri-
stická, skládáme pexetrio a hledáme souvislosti mezi 
obrázky, vybíráme příslušné písničky a učíme se nové 

pojmy. Některá povolání zpracováváme také výtvar-
ně na nástěnkách pro rodiče. Děti se pěkně vyjadřují i 
pantomimicky a mají své krásné představy o vlastním 
budoucím uplatnění.

Samozřejmě se účastníme společného hraní s Koťaty, 
divadel, pár Veverek se přidalo k bruslařům, k plav-
cům; běží zapsané kroužky, spousta aktivit je ještě 
před námi. Starší děti jsou nám vzorem, také si počí-
táme, hrajeme si se slovy, plníme hravé úkoly, známe 
dny v týdnu a měsíce v roce umíme zatancovat. 

A také máme rádi chvíle nerušené hry, do které do-
spělí moc nemluví. Děti se stále učí komunikovat tak, 
aby vládla pohoda a spokojenost.

Krásný celý rok 2020 přejeme Vám všem!

PhDr. Markéta Schichová

Koťata

Ve třídě Koťat se nikdo nenudí. Jsme už většinou 
předškoláci a ti už něco umí!

I naši mladší kamarádi ze třídy s námi skvěle drží krok. 
Poznáme základní geometrické tvary, dbáme na 
správný úchop tužky, snažíme se zlepšit v řeči, spočí-
táme předměty do deseti, víme, co je více x méně, 
vytleskáváme slova, určujeme počet slabik a moc 
rádi mluvíme „marťansky“ (např. P-E-S : PES). Zlepšu-
jeme se ve stříhání složitějších tvarů a děláme spous-
tu dalších činností. Celkově se poctivě připravujeme 
na vstup do školy. Nezanedbáváme ani naši fyzickou 
kondici. Cvičíme, běháme, hrajeme spoustu pohybo-
vých her zaměřených na celkové zlepšení pohybo-
vých a postřehových schopností a dovedností. Hod-
ně chodíme na vycházky, poznáváme lépe přírodu.

Na podzim jsme pracovali s přírodninami, poznávali 
je, určovali, třídili, na vycházkách jsme z nich stavěli 
domečky, sbírali odpadky v přírodě a naučili se, jak 
přírodu chránit. Zvládli jsme vystoupení na „vítání ob-
čánků“, kde jsme recitovali a zpívali nově narozeným 
miminkům z naší obce. V čase adventu jsme tvořili, 
zpívali koledy, nacvičovali pásmo na školní besídku, 
vyráběli vánoční přáníčka, která jsme pak pyšně roz-
nášeli do schránek našim spoluobčanům. Vyrábě-
li jsme výrobky na školní trh i dárek pro rodiče. Pře-
kvapením pro nás byl výlet do Koněpruských jeskyní, 
kde jsme navštívili peklo i nebe. Naštěstí jsme se vrátili 
všichni, žádní čerti si nás nevzali. Každý měsíc k nám 
zavítali herci s divadelními představeními, jeli jsme na 
výlet do Čechovy stodoly a jako každý rok i k nám do 

Školka a škola 
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Školka a škola 

Co nového ve škole a školce
V minulém čísle ČN jsem se zamýšlela nad zrychlením 
současného světa a nad tím, že někdy nestíháme vní-
mat  „obyčejně“ krásné věci.  Děti se učí hlavně od 
nás, vnímají naše rozpoložení, kopírují naše chování, 
přijímají naše názory a postoje.  Rodina, škola a nej-
bližší okolí by měly v základě fungovat jednotně, mít 
stejné hodnotové cíle. Jak se říká: „Táhnout za jeden 
provaz“.  Doufám, že k tomu můžeme přispět i my 
jako škola! Chceme být i nadále otevření Vašim ná-
zorům, přáním, připomínkám. Samozřejmě, že někdy 
i konstruktivní debata nemusí být jednoduchá, ale při 
dobré vůli se dá zvládnout hodně! Jsme moc rádi, že 
máme v rodičích a přátelích školy ochotné pomocní-
ky , ať už se jedná o brigády na školní zahradě, miku-
lášské nadílky, vánoční  tvoření, či sběrového referen-
ta, třídní pokladníky, pomocníky s dotačními výzvami, 
štědré ježíšky (dárce). My i děti moc děkujeme!

Abychom se cítili v naší škole (hovořím za základní i 
mateřskou školu) stále fajn, musíme na sobě stále pra-
covat. Rozhodli jsme se např. vylepšit webové strán-
ky. Pracujeme již od podzimu na modernějším a pře-
hlednějším konceptu stránek, které by měly pomoci 
rodičům s jednodušším vyhledáváním potřebných 

informací. Dále se snažíme získat dotaci EU na herní 
prvky na zahradu v rámci projektu „PŘÍRODNÍ ZAHRA-
DY“ (více se můžete dočíst v článku o MŠ paní zá-
stupkyně Ž. Rubešové). Pro žáky ZŠ jsme opět připravili 
přístup na webové stránky portálu „PRO ŠKOLY“, kde 
si mohou v několika modulech testovat své znalosti 
v různých předmětech, dále i schopnosti, které pak 
mohou pomoci rodičům ve výběru  dalšího zaměření 
jejich dětí. I nadále chceme reagovat na přání rodi-
čovské veřejnosti,  proto  jsme si na měsíc únor  na-
plánovali dotazníkové šetření . Budeme rádi za Vaše 
názory.

Závěrem přidám termíny:
DNE OTEVŘENÝCH DVEŘÍ V ZŠ 
25. 3. 2020 (9:00 – 12:00 hod.)

a

ZÁPISU DO ZŠ 
8. 4. 2020 (13:00 – 17:00 hod.)

Další informace naleznete na www.zsmscisovice.cz

Přeji krásné dny, Mgr. Lenka Hejnicová

školky zavítal svatý Mikuláš se svou družinou. Máme za 
sebou kurz bruslení, teď jezdíme plavat do příbram-
ského plaveckého bazénu.

Máme toho za sebou hodně a ještě dost práce a zá-
bavy zároveň nás čeká. Je moc fajn, učit se hrou tak, 
abychom ani nepoznali, že se vlastně „učíme“. Teď 
už netrpělivě čekáme na sníh, potřebujeme si užít zim-
ních radovánek.

Tak nám držte palce, aby nám vše vyšlo. Přejeme 
Vám všem krásný zimní čas.

Renáta Poláčková a Romana Poláčková, 
učitelky třídy Koťat

Naši prvňáčci se brzy dočkají svého prvního vysvědčení
A co vše za pololetí zvládli?
Co se týká učení ve škole, tak prv-
ňáčci už umí číst a čtení je baví. 
Nyní se zaměřujeme na malá pís-

menka, takže žádná knížka již ne-
bude překážkou. V psaní si také 
vedou skvěle. Na psaní perem se 
děti nesmírně těšily. V matemati-

ce umí počítat do desíti, hrají 
různé hry a objevují svět čísel 
a slovních úloh. Během polo-
letí proběhly dva projektové 
dny – Dračí den a Čertí škola. 

V rámci tělesné výchovy žáci 
absolvovali kurz bruslení a 
plavání.

Pro všestranný rozvoj nezapo-
mínáme ani na kulturní akce. 
Každý měsíc chodíme do 
školky na divadelní předsta-
vení, která si děti moc užívají. 

Navštívili jsme Čechovu stodolu, 
kde se děti seznámily s podzim-
ními tradicemi. Ani zimní tradice 
nezůstaly stranou. V prosinci jsme 
si zajeli do pekla v Koněpruských 
jeskyních. Také beseda se zástup-
cem Policie ČR byla pro děti velmi 
přínosná.

Největší odměnou je pro mne sku-
tečnost, že se děti do školy těší a 
pracují svědomitě a zodpovědně. 
Při sebehodnocení dokáží zhodno-
tit své přednosti, a drobné nedo-
statky svou pečlivou přípravou od-
stranit. Za to patří velký dík i jejich 
rodičům.

Mgr. Lenka Veselá, třídní učitelka

1. třída
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Školka a škola 
Vánoce ve škole

Letošní vánoční besídka se konala venku na školní za-
hradě u našich krásných smrků. Každá třída se nauči-
la zpívat koledy a vánoční písničky a také přednášet 
krátké básničky. Se zpíváním pomohla paní učitelka 
Kumštátová, která doprovodila děti na piano.

Děti z páté třídy namalovaly pěkné kulisy – obrázky 
podle Josefa Lady. Nejkrásnější výzdobu ale vytvořila 
sama příroda. Jak je letošní zima skoupá na sníh, tak 

zrovna 13. prosince odpoledne to neplatilo. 
Hustě sněžilo a v půl čtvrté už bylo kolem nás 
krásně bílo. Možná i proto se besídka tak po-
vedla.

Všichni pěkně a s chutí zpívali, diváci, kterých 
se sešlo hodně, určitě získali tu správnou vá-
noční náladu a odměnili děti pořádným pot-
leskem. Po vystoupení se všichni mohli občer-
stvit u stánku za školou. Byly tam  na prodej 
i vánoční svícny a ozdoby, které vyrobily děti 
hlavně v družině.

Pár dní před Vánoci měli školáci ještě další 
oslavu. Tentokrát ve svých třídách. Při ní se hrá-
lo, zpívalo, ochutnávalo cukroví od maminek 
a babiček. Větší děti si samy krásně vyzdobily 
vánoční tabuli a připravily pohoštění. Došlo i 

na staré vánoční obyčeje, třeba pouštění lodiček se 
svíčkami nebo rozkrajování jablíček. Také se rozdáva-
ly dárky schované pod ozdobeným stromečkem na 
chodbě.

Zkrátka Vánoce ve škole se povedly a všem, kteří se 
na jejich přípravě podíleli, moc děkujeme.

Mgr. Jaroslava Brožová, třídní učitelka 2. třídy

2. třída

Advent v naší 3. třídě

Prosinec je měsíc očekávání a plnění tajných přání. 
Tak tomu bylo i ve 3. třídě . A abychom si to čeká-
ní na Ježíška trochu zkrátili a seznámili se s vánočním 
časem blíže, navštívili jsme 5. prosince spolu s 2. třídou 
skanzen v Přerově nad Labem. Ten den byla velká 
zima a jinovatka zahalila vše do bílé, bylo to opravdu 
zimní setkání. Ve skanzenu se děti dozvěděly a hlavně 
samy viděly,  jak dříve lidé žili, jak bydleli, s čím pra-
covali, ale hlavně, jak trávili čas adventu a Vánoc. 
Nechyběly ani vánoční zvyky a tradice. Nejvíce se jim 
líbila výzdoba domů a rozmanitost, ale skromnost jí-
del, která se kolem Vánoc připravovala. Všichni byli 
nadšení a přivezli si i nějaké dárečky pro své blízké.

Druhou zastávkou našeho čekání byla Mi-
kulášská nadílka. Děti se trochu bály – nikdo 
neměl úplně čisté svědomí, ale rozzářené oči, 
když do třídy vtrhli čerti s Mikulášem, měl ka-
ždý. Sliby o nápravě nebraly konce, vše však 
dobře dopadlo a písničku, kterou celá třída 
zazpívala, si notoval i Mikuláš.

Dalším zastavením byla Vánoční besídka pro 
rodiče, které předcházela dlouhá příprava 
písniček, básniček, výroba dárečků a u nás ve 
třídě dokonce hra na flétničky. A pak 13. pro-
since v pátek to přišlo. Dokonce napadl i sníh 
a na školní zahradě se vše rozsvítilo a rozvoně-
lo vánoční atmosférou. Všichni jsme se sešli, 
zazpívali si a popovídali si. Ve stáncích bylo 
k mání občerstvení a hlavně dárečky, výrobky 

dětí. Vánoce tedy mohly začít.

Ale to by ještě nebyly ty pravé Vánoce, Ježíšek přece 
chodí všude. Proto přišel  i k nám do školy a pro děti 
ze všech tříd připravil dárečky, které si pro svou třídu 
opravdu přály. Následovalo rozdávání dárečků ve tří-
dách. U nás to bylo u slavnostně nachystané hostiny, 
kterou si děti samy připravily.

A co Vy? Také jste zažili tak krásné čekání na Ježíška?

Světlana Bílková, třídní učitelka

3. třída
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Školka a škola 
Jak jsme společně prožili  

1. pololetí školního roku 2019/2020
V září se z nás stali čtvrťáci
Přišli jsme do školy s novými očekáváními a než jsme se 
nadáli, byl 1. měsíc pryč. Přesto jsme ale stihli v rámci 
výuky navštívit v Praze Trilopark, kde jsme se teoretic-
ky i prakticky věnovali pradávné historii vývoje života 
na Zemi.

I další měsíce byly ve znamení rozšiřování výuky o další 
akce obohacující standardní pobyt dětí ve škole. Bě-
hem října jsme navštívili knihovnu v Dobříši a Dendro-
logickou zahradu v Praze – Průhonicích. V knihovně 
děti besedovaly s knihovníkem o dětských knihách, 
které právě čtou anebo o těch, které by si měly pře-
číst. V dendrologické zahradě spolu s odbornicí na 
slovo vzatou děti prakticky zkoumaly různé vlastnosti 
vody.

V listopadu jsme sice vyjížděli ze školy jen kvůli brus-
lení, ale zato za námi přijeli 
odborníci na drátkování. Děti 
se naučily novou techniku zdo-
bení různých předmětů.  

Dále jsme absolvovali program 
z nabídky agentury Media 
academia pod názvem Jak 
se bránit manipulaci. Šlo o po-
řad, jak se orientovat v dneš-
ním světě plném pravdivých i 
falešných zpráv, jak se učit žít 
s obrovským množstvím infor-
mačních zdrojů kolem nás, jak 
komunikovat na sítích a jestli 
vůbec takto komunikovat,…

V prosinci se nám podařilo se zúčastnit Dne otevře-
ných dveří reprezentačních prostor Pražského hradu, 
opět jsme navštívili knihovnu v Dobříši a těsně před 
svátky za námi přijeli další zruční řemeslníci, kteří nám 
pomohli vyrobit nádhernou sváteční výzdobu. Také 
začalo plavání, …

Do Prahy a na Dobříš jsme jezdili vlakem, kde se děti 
setkávaly i s ostatními cestujícími. Chovaly se vždy vel-
mi slušně. Byla na ně slyšet jen chvála a to je dobře.

Teď se blíží konec pololetí, tak musíme zhodnotit i úsilí 
ve školních lavicích. Snad to bude také úspěch.

A kdyby to náhodou někde trochu ujelo, tak je ještě 
2. pololetí, aby se vše napravilo.

Mgr. Jana Seibertová

4. třída

Adventní čas v páté třídě

Období příprav a těšení se na Vánoce jsme zaháji-
li „Rybovkou“ v pražském kostele sv. Šimona a Judy. 
Její divadelní podoba v provedení Dětské opery Pra-

ha a nádherný prostor nás všechny svátečně 
naladil. K vánoční atmosféře přispěly všechny 
naše další akce – návštěva reprezentačních 
prostor Pražského hradu, návštěva Mikuláše 
ve škole, příprava kulis a programu na vystou-
pení, Vánoční zpívání spojené s vánočním tr-
hem, vánoční tvoření ve škole i samotné školní 
Vánoce.  

Vánoce u nás ve třídě
Každý rok u nás ve třídě slavíme předčasné 
Vánoce. Rozdělíme se na kuchaře a zdobiče 
stolů. Nejdříve spojíme stoly dohromady. V ku-
chyni zatím připraví chlebíčky a bramborový 
salát. Na stůl dáme ubrus, svícny a talíře. Vše 
dozdobíme jehličím a dekoracemi. Pak dáme 
na stůl chlebíčky, cukroví a vánočku. Sedne-

me si ke stolu a popřejeme si. Potom už můžeme začít 
jíst. Jako vždy nám vše moc chutná. Po jídle jdeme 

5. třída
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Školka a škola  

I. pololetí a školní družina
Ve školní družině dáváme  žákům  dostatek prostoru 
k tvořivosti, vedeme je k  samostatnosti,  toleranci, ka-
marádství a slušnému chování.  Povídáme si s dětmi o 
jejich zážitcích a přáních.  Společně čteme, hrajeme 
stolní, společenské a deskové  hry, luštíme křížovky a 
rébusy.  Každý den a za každého počasí chodíme na 
školní zahradu, kde se věnujeme pohybovým aktivi-
tám. 

Co se nám tento školní rok povedlo? Kromě výše uve-
dených činností jsme na podzim tvořili z přírodních 
materiálů, před Vánoci vyráběli krásné dekorace 
na vánoční trh. Poprvé jsme si udělali velký adventní 
kalendář a každý den škrtali příslušný den, který nám 
zbýval do Vánoc. V lednu jsme zhlédli vystoupení žon-
gléra a také si některé  jednodušší dovednosti vyzkou-
šeli.

A na co se těšíme? Na konci ledna začne velký tur-
naj v deskových a společenských hrách, v únoru a 
v březnu budeme vyrábět dárky k zápisu, k Velikono-
cům,  ke  Dni matek, v dubnu nás čeká Den Země. 
Také bychom chtěli každou středu /když nebude 
kroužek keramiky/ začít chodit na vycházky do blíz-
kého okolí.  Moc si přejeme, aby alespoň na pár dní 
napadl sníh, abychom si užili bobování, koulování a 
staveb ze sněhu.

Všechny naše aktivity si můžete prohlédnout ve fo-
togalerii družiny na webových stránkách naší školy.  
Poděkování patří všem fajn rodičům, kteří nám po-
máhají .

I. Matějková,  K. Javůrková, J. Fořtová

školní družina

rozkrojit jablko. Všem nám vyšla hvězdička. Pak pou-
štíme plovoucí lodičky, rozdáváme si dárky. Všem se 
dárky moc líbily. A najednou se ozval zvoneček. Celá 
škola šla ke stromečku. Tam jsme si zazpívali koledy 
a rozdali si dárky od Ježíška. Naše třída dostala poly-

technické stavebnice, ze kterých se dá postavit ně-
kolik různých výrobků na solární a elektrický pohon. 
Jako vždy se mi Vánoce v naší třídě moc líbily.

Emma                             

Základní škola a Mateřská škola 
Čisovice, okres Praha-západ

přijme od školního roku 2020/2021 vyučenou kuchařku na plný 
pracovní úvazek. Praxe v oboru vítána.
Jsme menší venkovská škola s rodinným prostředím a příjemným 
kolektivem.

Mgr. Lenka Hejnicová 
zs.cisovice@centrum.cz
tel.: 318 592 825

inzerce
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Rodiče pro Čisovice a Bojov

Podzimní akce: 
Z čarodějných a čertovských doupat

Milé děti, vážení rodiče,

Podívejte se na pár fotek z podzimních akcí 
a zavzpomínejte si, pokud jste tam byli. A 
pokud ne, věřím, že příště se určitě přidáte!

Halloweenský pochod světýlek prosvítil 
tmu v sobotu 2. listopadu a dorazil do 
čarodějné sluje ve Dřeváku u Elišky právě 
v čas, aby si každý mohl vydlabat svou dýni, 
ochutnat dýňové dobroty, vyrobit něco 
v našich tvořivých dílnách a čarodějnicky 
se uvolnit na halloweenské diskotéce. Bylo 
vás opravdu hodně, všechen materiál jsme 
spotřebovali, jídlo snědli, playlist dohráli až do 
konce. 

O měsíc později, 7. prosince, jsme se opět 
sešli na Mikulášské, tentokrát jako čertíci 
a andělé. Po chvíli tvoření a tancování 
přišel Mikuláš. Byli jsme na něj připraveni se 
společnou básničkou, takže mu nezbylo než 
vytáhnout nůši a z ní pro každého balíček. 

Nový rok jsme už tradičně přivítali 
dopoledním během nebo spíš pochodem 
nahoru na Horu. Letos nás bylo trochu méně, 
Silvestrovská noc byla nejspíš bouřlivá. 

Přejeme Vám hodně zdraví a radosti 
v novém roce a pozor, nezapomeňte na 
dětský maškarní karneval v neděli, 29. 
března 2020. Další akce zveřejníme brzy na 
našem Facebook profilu.

Honza Hruška za Rodiče pro Čisovice a Bojov
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Rodiče pro Čisovice a Bojov

Vítání občánků 2019
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Vítání občánků
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Vítání občánků
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Jaro 2020

Sokol Čisovice
21.03.2020 15:00 so Tuchoměřice Čisovice
28.03.2020 15:00 so Choteč Čisovice
04.04.2020 16:30 so Hostivice Čisovice
11.04.2020 16:30 so Čisovice Krňany
18.04.2020 17:00 so Měchenice Čisovice
25.04.2020 volno so
02.05.2020 17:00 so Štěchovice B Čisovice
09.05.2020 17:00 so Čisovice Dobrovíz
16.05.2020 17:00 so Libeř Čisovice
19.05.2020 17:30 ut Čisovice Roztoky
23.05.2020 17:00 so Čisovice D.Břežany
31.05.2020 17:00 ne Zbuzany B Čisovice
03.06.2020 17:00 st Čisovice Dobříč
06.06.2020 17:00 so Zlatníky Čisovice
13.06.2020 17:00 so Čisovice Psáry

OKRESNÍ PŘEBOR 
„A“

05.04.2020 16:30 ne D.Jirčany Čisovice B
12.04.2020 volno ne
19.04.2020 17:00 ne Čisovice B Psáry B
26.04.2020 17:00 ne Čisovice B D.Břežany B
03.05.2020 17:00 ne Slapy Čisovice
10.05.2020 17:00 ne Čisovice B Zlatníky B
17.05.2020 17:00 ne Bojanovice Čisovice
24.05.2020 17:00 ne Čisovice B Mníšek B
31.05.2020 17:00 ne Libeř B Čisovice
07.06.2020 17:00 ne Čisovice B Zvole B
14.06.2020 17:00 ne Libeň Čisovice B

IV. TŘÍDA  
- SKUPINA A

„B“

Vánoční turnaj 
Čisovice Ping-Pong 2019

Dne 26.12.2019 se odehrál již 13. ročník Vánočního tur-
naje ping-pongu v Čisovicích. Turnaje se zúčastnilo 23 
hráčů z toho 19 mužů, 4 ženy a 5 dětí. V letošním roce 
byla účast poměrně malá, zastoupení dětí je slabší. 
Snad mezi námi sportovci do buducna vychováme 
i nějaké mladší ročníky, kteří se budou honit za ma-
lým nebo velkým balónem. Ti, co se zúčastnili, podali 
obdivuhodné výkony s nasazením svých možností a 
to se opravdu cení. Soutěžící jako každý rok bojovali 
urputně, co jim síly stačily. Tentokrát nám s pořadím 
zamíchali nováčci z Malé Hraštice v zastoupení mužů 
i žen. Přespolní hráči vnesli do turnaje velké oživení 
a domácí stálice si mohly změřit síly s někým jiným. 
Někteří domácí borci se od začátku posilovali pivním 
mokem a posléze jim mizeli balonky nad stolem tak, 
že bohužel nepostoupili ze skupin. Ceny za umístění 
byly bohaté, jak pro děti tak pro dospělé - rum do 
bábovky jim jistě přišel vhod.

Poděkovat musíme panu Zdeňkovi Tomášovi, provo-

zovateli restaurace Na hřišti, že zajistil občerstvení a 
vzorně ukojil žízeň i hlad všech zúčastněných.  

     Poděkování patří všem spoluorganizátorům, kte-
ří pomáhají s počítáním a psaním výsledků, včetně 
přípravy sálu, dále pak spoluobčanům, kteří zapůjčili 
hrací stoly na tuto akci a samozřejmě všem zúčastně-
ným hráčům a divákům. 

Děkujeme za účast !!! 

Mathauser Petr

Muži 

1. místo  Jiří Vondráček

2. místo  Jiří Hess

3. místo  Jiří Čečil

Ženy

1. místo  Jitka Čečilová

2. místo  Markéta Špírková

3. místo  Helena Štanclová

Děti 

1. místo  Nikolas Fojtů

 2. místo  Martin Koudelka

 3. místo  Martin Novák

Výsledky turnaje:
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Sokol Čisovice 

V pátek 10. ledna 2020 se v sále Kulturního domu v Či-
sovicích uskutečnila Výroční valná hromada našeho 
sboru dobrovolných hasičů. Ta měla, na rozdíl od ji-
ných „výroček“, poněkud slavnostnější ráz. Po pěti 
letech totiž, v souladu se stanovami našeho sdružení, 
dochází v rámci všech úrovní k volbám nových řídí-
cích a kontrolních orgánů. Výroční valná hromada 
tak hodnotila nejen uplynulý rok, ale také celé uply-
nulé volební období stávajícího výboru. Bylo konsta-
továno, že činnost sboru je bohatá, že sbor funguje, 
jak má, a že také sborové finance jsou díky pracovi-
tosti členů ve velmi dobré kondici. 

Nejprve svou zprávu přednesli naši Mladí hasiči. Kolek-
tiv Mladých hasičů byl založen v průběhu volebního 
období a naše děti se okamžitě zapojily do soutěžní 
činnosti. V tuto chvíli je kolektiv stabilizovaný, děti se 
pravidelně schází a nacvičují na aktuální soutěže. Je 
pochopitelné, že některé děti odešly, ostatně tento 
trend je patrný nejen ve všech kolektivech, ale obec-
ně u jakékoliv zájmové činnosti dětí. Některé děti pře-
stane činnost hasičů bavit, jiné dají přednost jiným 
zájmovým aktivitám. Důležité je, že zůstává kolektiv, 
se kterým lze dále pracovat. A za tuto práci je nutno 
poděkovat všem vedoucím i těm, kteří s dětmi jak-
koliv pomáhají. Na závěr svého vystoupení obdržely 
děti, stejně jako loni, malou sladkou odměnu.

Další zprávu přečetl starosta sboru Jan Říha ml. Z této 
zprávy byla patrná již zmíněná bohatá, a především 
různorodá činnost našeho sboru. Věnujeme se všem 
oblastem – kromě již zmíněné mládeže pořádáme 
akce pro děti, pomáháme naší obci, věnujeme se 
údržbě svěřené techniky, soutěžíme a také soutěže 
pořádáme. Čte a poslouchá se to jistě dobře, jen je 
škoda, že na většině činnosti se podílí malá (a stále 
stejná) skupina nadšenců. Zůstanu ještě chvíli u té 
zmíněné techniky. Rok 2019 byl rokem velké údrž-
by zejména automobilů. Nejprve došlo ke generální 
opravě vozidla VW Transporter a následně byl splněn 
sen většiny členů zásahové jednotky – dostali jsme 
novější auto. Novější, nikoliv nové, takže naše hasiče 
čekala a stále čeká spousta práce, aby auto bylo 

v takovém stavu, v jakém ho potřebujeme. Zde je 
nutno vyzdvihnout a pochválit perfektní řemeslnou a 
materiální základnu našeho sboru – kdybychom měli 
všechny práce svěřit odborným firmám, patrně by-
chom se nedoplatili. 

Následovala zpráva velitele zásahové jednotky Mar-
tina Svobody, který má lví podíl na získání nového au-
tomobilu. Novější auto bylo jeho cílem již při převzetí 
funkce velitele a za svým cílem si prostě šel. Jednot-
ka byla povolána k 17 zásahům, co je však velmi dů-
ležité, jednotka vyjela vždy, když byla povolána do 
akce. To ani omylem není standardem všude a kluci si 
zaslouží velké díky za příkladný přístup k činnosti. Svou 
činnost v jednotce po mnoha desítkách let ukončil 
Bohumil Peták, kterému patří velké poděkování za 
vše, co vykonal. Jak známe Bohouše, on (naštěstí) 
ještě zcela končit nehodlá a jeho bohaté zkušenosti 
a výborné vybavení budou hasičům pomáhat ještě 
mnoho a mnoho let. Naopak novým členem jednot-
ky se stal Karel Dvořák, kterému přejeme pevné nervy 
v jeho nové činnosti. 

Další zprávou, kterou si účastníci VVH vyslechli, byla 
zpráva kronikářky. Hasičská historie a péče o ni je jed-
ním z důležitých prvků poslání sborů dobrovolných 
hasičů. Byly prezentovány akce, které se týkaly této 
oblasti, zejména pak ve spolupráci s okresním sdruže-
ním či s Klubem zasloužilých hasičů našeho 7. okrsku. 
Byly také představeny akce pro rok letošní, zejména 
pak školení pro malé i dospělé kronikáře či zapojení 
se do mapování hasičského odboje za druhé světo-
vé války. Není bez zajímavosti, že po dlouhých de-
vadesáti letech byla dopsána stávající kronika, která 
tak symbolicky byla otevřena zápisem k padesátému 
výročí sboru a uzavřena bude zápisem k výročí sto-
čtyřicátému. V psaní kroniky pochopitelně budeme 
pokračovat, pouze s novou kronikou.

Poté již následovaly samotné volby. A jak to všechno 
dopadlo? Většina členů „starého“ výboru pokračuje. 
Funkci starosty sboru bude i nadále vykonávat Jan 
Říha ml., jeho náměstkem bude Jan Moravec. Nově 
bude funkci velitele sboru vykonávat Martin Svobo-
da, který tak ve své osobě spojí funkce velitele sboru 
a velitele zásahové jednotky. Na postu hospodářky 
a členky výboru setrvá dalších pět let Jana Říhová, 
kolektiv Mladých hasičů povede Iveta Svobodová. 
Dalšími členy výboru budou – starostka obce Zuza-
na Kuthanová, Jan Říha st., Ladislav Moravec, Pavel 
Zíka, Josef Myslín a Denisa Neuberová. Revizorkou 
sboru byla zvolena Petra Myslínová Cejpková, která 
bude současně pokračovat ve funkci kronikářky sbo-
ru. Zvolen byl také preventista, kdy tuto funkci bude 
zastávat Jan Prachař.

Dále pak byli zvoleni kandidáti na funkce ve vyšších 
orgánech – tito budou voleni na příslušných voleb-

Hasičská výročka – 
 karty rozdány na dalších pět let
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Hasiči Čisovice
ních shromážděních. Na starostu 7. okrsku byl navržen 
Jan Říha ml., na funkce náměstka okrskového sta-
rosty byl navržen Štefan Moravčík z SDH Trnová a na 
funkci okrskového velitele Jiří Wohlmuth z SDH Klínec. 
Dále byla do Výkonného výboru OSH Praha – západ 
navržena Petra Myslínová Cejpková a na starostu 
OSH Praha – západ a náměstka starosty KSH Středo-
českého kraje byl navržen Josef Myslín. Do Výkonné-
ho výboru OSH PZ byl dále navržen Filip Jankovec 
z SDH Bratřínov.  Do Okresní odborné rady prevence 
a ochrany obyvatelstva a dále do Okresní odborné 
rady represe byla navržena naše členka Denisa Ne-
uberová. Věříme, že námi navržení kandidáti získají 
důvěru volitelů.  

Na VVH byl přijat také plán práce. Volební rok je vo-
lební rok, nicméně činnost sboru bude samozřejmě 
pokračovat. V plánu práce nechybí tradiční akce 
jako Masopust, Čarodějnice, sběry železného šrotu, 
údržba techniky či pořádání soutěží. Věříme, že se 
vše podaří uskutečnit dle plánu. Závěrem samozřej-
mě děkujeme obecnímu úřadu v čele s paní starost-
kou za veškerou podporu sboru i zásahové jednotky. 
Bez kvalitní spolupráce s obcí se prostě dobře praco-
vat nedá. My kvalitní spolupráci máme a jsme za to 
vděční.

Za SDH Čisovice 
Josef Myslín
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Ahoj všichni v novém roce! ☺ 

Podzim a kousek zimy je za námi a 
my bychom se s Vámi rádi podívali 
na to, co se u nás událo. 

V sobotu 19. října jsme se vydali 
do Cholupic na orientační běh a 
uzlovací štafetu. Sice jsme nezískali 
první místo, ale i tak jsme se rado-
vali z umístění jen pár míst pod ním. 

Blížil se 28. říjen a s ním i oslava 
státního svátku, a to den vzniku 
Československé republiky. K této 
příležitosti pořádal aktiv Zaslouži-
lých hasičů 7. okrsku „pálení Masa-
rykovy vatry“. Vydali jsme se tedy 
ke kamarádům do Klínce, kde se 

celá akce konala. Zde jsme drželi 
čestnou stráž u pomníku a před-
nesli báseň „Slovanská lípa“. 

Poslední říjnový den spadal na 
čtvrtek, kdy se konal náš trénink 
jako vždy. Avšak pro děti jsme si 
jako zpestření připravili netradiční 
halloweenský trénink. 

Jelikož trvalo i další tréninky nepří-
znivé podzimní počasí, nahrávalo 
nám vše k tomu, abychom se tyto 
dny vrhli na výrobu ozdob, svícnů 
a dekorací na vánoční trhy. 

Jak jsme se již 
zmínili, konala se 
další akce pro 
nás. Tentokrát vá-
noční trhy u Kolo-
niálu u nádraží. 
Všem, kdo nás 
podpořili zakou-
pením nějakého 
našeho výrobku 
– moc děkujeme 
za podporu! 

Posledním trénin-
kem roku 2019 
byl čtvrtek 12. 
prosince. S po-

mocí vedoucích jsme vyrobili vá-
noční přání, která jsme rozdali jako 
poděkování našim sousedům.

Máme tu nový rok a hned z kraje 
ledna jsme začali slavnostní udá-
lostí, a to výroční valnou hroma-
dou našeho sboru. Tady děti, stej-
ně jako předchozí rok, přednesly 
zprávu o naší činnosti za rok 2019, 
nutno podotknout před velkým 
publikem místních členů hasičské-
ho sboru, ale i zástupců jednotli-
vých sborů hasičů z okolí.

Ani letos však nezaostáváme a 
pečlivě se již připravujeme na další 
soutěže, jako jsou například:

• Stříbrnolhotecké uzlování

• Okresní uzlová štafeta

• Jarní kolo hry Plamen

Na tyto a další naše aktivity se mů-
žete těšit zase příště ☺

Teď nám ještě zbývá Vám všem 
popřát - hlavně mnoho zdraví 
v novém roce!

Za vedoucí Mladých hasičů 
Iveta Svobodová a Michaela 

Zíková

Mladí hasiči
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Hasičská kronika 

Vážení čtenáři, 

po určité pauze, během níž jsme se věnovali histo-
rii Sboru dobrovolných hasičů Čisovice ku příležitosti 
140. výročí založení sboru, se opět vracíme k našemu 
čtení na pokračování čerpaném z kroniky SDH Čisovi-
ce. Nyní se ocitáme v roce 1987, což byl rok pro naši 
obec velmi významný, neboť v tomto roce uběhlo 
neuvěřitelných 950 let od první písemné zmínky o Či-
sovicích. A jak se vlastně tento rok promítl do dějin 
čisovického hasičského sboru? 

Klidná první polovina roku

Samotný začátek roku vyznívá více než pozitivně, ne-
boť 7. ledna: „…byla předána sboru věcná odměna 
v hodnotě 2.387,- Kč za umístění v prevenci.“ Další zá-
pis je však až z 25. dubna, kdy byla v místní základní a 
mateřské škole provedena ukázka požární techniky. 
O několik dnů později, tradičně na 1. máje, se zúčast-
nilo 17 členů sborů ve stejnokrojích prvomájového 
průvodu v Mníšku pod Brdy. Za úspěšné lze považo-
vat také datum 11. června, kdy proběhla: „…účast 
našich vozidel na technických prohlídkách v Řevni-
cích. Vozidla byla hodnocena velmi dobře.“

Bez zajímavosti také není, že dne 27. června se zú-
častnili čtyři členové sboru výročí hasičského sboru 
v Davli, který tehdy oslavil kulaté 100. narozeniny. 

Oslavy 950 let obce

Velký den pro naši obec vypukl 4. července. Členové 
Sboru dobrovolných hasičů v Čisovicích byli pověřeni 
zajištěním celkové organizace, kdy: „…naše členky 
ve dvojicích prodávaly upomínkové odznaky a kni-
hy o historii obce. Pro tyto oslavy namalovala naše 
členka Jana Kozová nový znak obce, který byl nesen 
v našem průvodu.“ Na oslavách nechyběli ani zá-
stupci dalších sborů ze 7. okrsku, kam je SDH Čisovice 
organizačně začleněn na okrese Praha-západ – jed-
nalo se o zástupce hasičů z Bojova, Klínce, Jíloviště, 
Trnové, Líšnice a také ze Řitky, kde již dnes hasičský 
sbor neexistuje. V rámci oslav byla provedena ukázka 
zásahu s cisternou právě přáteli z klíneckého sboru. 

Ze stránek kroniky se dále dovídáme, že: „…na těch-
to oslavách se podle odhadu zúčastnilo asi tisíc lidí. 
Při přípravách na oslavy naši členové odpracovali 
mnoho brigádnických hodin. Po skončení oslav náš 
sbor uspořádal společně s MNV taneční zábavu 
v prostorách sportovních kabin. Občerstvení měla na 
starosti tělovýchovná jednota Sokol. Zúčastnil se též 
předseda OVSPO Petr Jindřich.“ Pro mnohé pamětní-
ky stále jistě zůstává v mysli tento nezapomenutelný a 
významný den, který se odehrál na začátku prázdnin 
roku 1987 za velmi příjemného letního počasí a zna-

menal důležitý okamžik nejen pro obec samotnou, 
ale i pro její spolkovou činnost. 

Letní a podzimní události

Ke sklonku prázdnin, konkrétně 23. srpna, byl vyhlášen 
bojový poplach směřovaný na kravín v Bojanovicích. 
Náš sbor se zúčastnil s cisternou T 111 a pěti členy, kdy 
jejich příjezd byl hodnocen jako dobrý. A již o něko-
lik dnů později, konkrétně 29. srpna, se objevují další 
oslavy, tentokrát se 14 členů SDH Čisovice zúčastnilo 
oslav 50. výročí založení sboru na Jílovišti a hned za 
několik týdnů – 12. září – proběhl oslavy v Líšnici, které 
byly pořádány ku příležitosti výročí založení obce a 
také ku 110. výročí založení hasičského sboru, kdy: „…
při těchto oslavách prováděl náš sbor dodávku vody 
T 111.“

Dne 19. září proběhla obvodová (neboli okrsková) 
soutěž v Klínci, které se za náš sbor zúčastnilo jedno 
družstvo mužů, které s časem 42 v požárním útoku po-
razilo mj. také domácí družstvo z Klínce a celkově se 
čisovičtí muži umístili na 4. pozici. 

Velmi zajímavý je zápis z 21. listopadu, neboť: „…ve 
večerních hodinách byl nahlášen kuriózí požár stromu 
u místní kapličky. Po výjezdu naší cisterny zásah ne-
byl nutný, strom byl uhašen občany.“ Dnes můžeme 
s úsměvem dodat – hlavně, že vše dobře dopadlo a 
všechna čest pohotovým občanům.

Výroční schůze a volby do výboru

Výroční schůze neboli dnes více známá jako výroční 
valná hromada se uskutečnila v restauraci Pod Horou 
dne 12. prosince, tedy již v čase adventním. Ze stránek 
kroniky se dovídáme, že došlo k volbě nového výboru 
našeho hasičského (tehdy samozřejmě požárnické-
ho) sboru, což je shodou náhod velmi příhodné téma, 
neboť jen několik málo dnů před psaním tohoto člán-
ku rovněž proběhl v našem sboru volby do výboru a 
dalších funkcí. A jak to tedy vlastně dopadlo v roce 
1987?  Jako předseda byl zvolen br. Doležal, jako mís-
topředseda br. Dvořák, jako politický pracovník br. 
Stříbrný a jako preventista br. Moravec L. st. Dál byl 
zvolen br. Dufek jako velitel, jednatelem br. Souček, 
pokladníkem br. Pelák, organizačním referentem s. 
Stříbrná, referentem MTZ br. Koza a referentem CO s. 
Dvořáková. Sestře Šachové připadla úloha referenta 
žen a mezi další členy výboru byli zvoleni: br. Mora-
vec L. ml., s. Svobodová, s. Kraftová a br. Svoboda. 
Do revizní komise byli zvoleni: s. Dufková, br. Pánek 
a s. Poláčková. A jak dopadly volby do výboru SDH 
Čisovice v letošním roce? O tom přinášíme informace 
v samostatném článku ze současnosti. 

Jak již bylo zmíněno, byli to právě naši členové, kteří 

Z hasičské kroniky podvacáté – 
 rok 1987 aneb rok výročí naší obce
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zajišťovali organizační záležitosti při oslavách výročí 
obce na počátku července. Za svou pomoc a na-
sazení získali Čestné uznání od rady MNV, kterou na 
výroční schůzi zastoupil tehdejší předseda MNV Vác-
lav Přech. 

K výroční schůzi před 33 lety ještě zbývá dodat, že 
jako host za okresní výbor požární ochrany (nyní okres-
ní sdružení) se jí zúčastnil jeho předseda Petr Jindřich 
a pohoštění bylo zajištěno sestrami z řad čisovického 
hasičského sboru. Naši bratři a sestry nezapomínali sa-
mozřejmě na další spřátelené sbory a zúčastnili se též 

jejich výročních schůzí, primárně samozřejmě v rámci 
7. okrsku, k čemuž lze jen s potěšením dodat, že tato 
krásná tradice bratrství stále trvá.

Zápis z roku 1987 lze hodnotit jako velmi pozitivní – 
sbor nepřišel o žádného člena, dokonce i ohnivý ko-
hout kromě malého zakokrhání na stromě u čisovické 
kapličky neměl žádnou potřebu zasahovat občanům 
do života. A navíc se slavilo krásné výročí domovské 
obce. V dalších letech bohužel opět přineseme i ty 
smutné zprávy, ale o tom zase příště…

Petra Myslínová Cejpková, kronikářka SDH Čisovice

Hasičská kronika / Školení mladých hasičů 

V Čisovicích se školili Mladí hasičtí kronikáři

V neděli 12. ledna 2020 se Zasedací místnost Kulturní-
ho domu v Čisovicích proměnila na několik hodin ve 
„školní učebnu“. Předmětem školení byly základy kro-
nikářské práce pro Mladé hasiče, kterých se z celkem 
6 sborů zúčastnilo krásných 17, a sice Kristýnka, Honzík 
a Natálka z SDH Mníšek pod Brdy, dále Julinka, Linduš-
ka a Stelinka z SDH Roztoky, z SDH Lety to byli Tomáš, 
Marek, Stellinka (č. 2 – tentokrát píšící se se dvěma 
„l“) a Dominička. SDH Sloup reprezentovala Anetka, 
z SDH Jinočany k nám zavítala Denisa, Mikuláš, Adam 
a Matyáš a konečně z SDH Bojanovice to byly Lucka 
a Kamča. Rolí školitelů a hodnotitelů se ujali Petra My-
slínová Cejpková a Josef Myslín z SDH Čisovice. Jako 
třetí školitel byl přizván Zdeněk Rychlý, Zasloužilý hasič 
z SDH Bojov a výborný znalec historie, který se však 
musel omluvit z důvodu náhlého onemocnění. Hod-
notící komise byla tedy doplněna o Oldřicha Cejpka 
z SDH Čisovice. 

Vlastní školení začalo lehce po desáté hodině dopo-
lední přivítáním frekventantů a jejich doprovodu z řad 
vedoucích a rodičů. Předsedkyní komise Petrou byly 
nejprve děti seznámeny s historickým významem kro-
nik a získaly informace, jak a čím do kroniky psát, kde 
kroniku uchovávat atd. Poté přišel na řadu první prak-
tický úkol, kdy účastníci školení si zahráli na výtvarníky 
a navrhovali titulní stránku kroniky svého sboru. Poté 
se opět pokračovalo ve výkladu, jenž byl tentokrát 
zaměřen na podmínky celoroční činnosti hry Plamen 
a záznamy jednotlivých akcí do kronik kolektivů Mla-

dých hasičů. Jako malá vsuvka byla také krátká in-
formace o historii hostující obce Čisovice a budově, 
v níž školení probíhalo, což bylo téměř pro všechny 
přítomné překvapením, že Kulturní dům byl původně 
zbudován jako čisovická škola. 

Poté následovala druhá praktická část, v jejímž rám-
ci si už děti naostro zahrály na kronikáře. Tentokrát 
měly za úkol popsat libovolnou událost, kterou zažily 
se svým kolektivem – a záleželo čistě na nich samot-
ných, zda si zvolily soutěž, výlet, besídku či něco jiné-
ho. A protože je velký předpoklad, že právě z našich 
nejmladších mohou být jednou budoucí funkcionáři 
svých sborů i dalších orgánů hasičského hnutí, ne-
chybělo ani zasvěcení do struktury Okresního sdru-
žení hasičů Praha-západ, které podal starosta OSH 
Josef Myslín neboli Pepa. Mezitím proběhla kontrola 
odevzdaných pracovních listů, které – jak po stránce 
výtvarné, tak i literární – byly všechny vypracované 
velmi pěkně, tudíž nebyl důvod, aby někdo z účast-
níků nepostoupil k písemné části zkoušky. Jednalo se 
o zdánlivě dlouhý test s 30 otázkami, z nichž některé 
byly otevřené a jiné vyžadovaly vlastní odpovědi. Je 
na místě zdůraznit, že i s těžšími otázkami si děti pora-
dily skutečně se ctí a je třeba je pochválit za to, jak 
poslouchaly celý výklad, dělaly si vlastní poznámky a 
při psaní testu se maximálně soustředily. Oprava testů 
zabrala nějaký čas, který děti mohly využít jako své 
odpočinkové volno. Krátce po půl druhé odpoledne 
následovala poslední část, tzv. ústní dozkoušení. Ten-
to výraz není úplně přesný, neboť se jednalo spíše o 
vzájemnou diskuzi, kdy jsme si prošli ty otázky, které 
patřily k těžším, a děti si mohly vzájemně poradit a po-
moci, neboť i to je smyslem práce v kolektivu a sym-
bolem kamarádství. Opět je třeba je pochválit, neboť 
si vzájemně pomáhaly a radily děti z různých kolekti-
vů, což bylo velmi milé stejně jako potlesk každému, 
kdo odpověděl na svou otázku.

A jak to vlastně celé dopadlo? Všech 17 Mladých 
kronikářů uspělo, a ještě jednou je třeba je všech-
ny pochválit za skvělou disciplinovanost, pozornost, 
spolupráci a přístup k plnění úkolů. Právem si zaslouží 
osvědčení Mladého kronikáře a samozřejmě také od-
znáček odbornosti. 
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Děkujeme všem účastníkům a jejich doprovodu za 
příjemně strávený den a blahopřejeme našim absol-
ventům! Naše velké poděkování patří také Obecní-
mu úřadu Čisovice za možnost využití prostor v Kultur-
ním domě. 

Těšíme se na další setkání!

Petra Myslínová Cejpková, pracovnice kanceláře 
OSH Praha-západ a kronikářka SDH Čisovice

Školení mladých hasičů / Historie

2. pokračování článku Plavectví (vorařství) – 
dnes již téměř zapomenuté řemeslo

Posádku takové lodi tvořili plavci a vrátný-kormidel-
ník, nejzkušenější plavec, zodpovědný za náklad i loď 
(plavci jej oslovovali „pantáto“), který složil zkoušku 
ze znalosti řeky a plavby. Kormidelník stál na zádi lodi 
„na boudě“ u kormidla a na pomoc si přibíral plav-
ce, zvané “hotováky“, kteří mu pomáhali s plavbou 
zvláště v nebezpečných proudech. Starali se o to, 
aby loď nenajela na vyčnívající skaliska. Loď udržovali 
v proudu pomocí vesel na přídi lodi. Loď se zastavo-
vala (brzdila) řetězem a kotvila u „vazáků“, ke kte-
rým se přivazovala. Po vyložení nákladu se prázdná 
loď „koníčkovala“ (pomocí koní, či volů) po potaho-
vé stezce, která začínala na smíchovské straně proti 
Vyšehradu. Vlek lodí proti proudu na střední Vltavě 
obstarávali koně až do 40. let 20. století. Na stožár lodi 
se upevnilo vlečné lano, dlouhé 150 až 200 metrů a 
koně obstarali sílu, která loď přepravila zpět do místa 
nové nakládky.

Na různých úsecích se zapřahal jeden nebo i dva 
páry koní, podle náročnosti terénu, proudu řeky a ve-
likosti tažené lodi. V místech, kde stezka přecházela 
z jednoho břehu na druhý, bylo nutno koně převézt 
lodí. Původně se „koníčkovalo“ až do Budějovic, ale 
ve 20. století již jen do Žďákova, kam trvala cesta tři 
dny. Nákladní doprava na střední Vltavě zůstala až 
do svého konce odkázána na lodě plující samotíží a 
zpět tažené koňmi.

 Sůl, nejčastější náklad, se dopravovala šífy až do roku 
1875. Koncem 19. a v 20. století tvořil náklad vltavských 
šífů převážně kámen z povltavských lomů, cihly, písek, 
dřevo, dále pak zemědělské produkty - obilí, bram-
bory a zelenina, ale i dobytek a drůbež. Oživení na 
začátku 20. století způsobila stavební činnost v Praze. 
Dopravoval se především písek, cihly a kámen. Ale 
velkou atrakcí v té době byla také jízda výletníků na 

Vlevo na fotografii naložený šíf „plouve“ po proudu řeky a vpravo se na foto převážení koně na druhý břeh řeky, kde pokračuje potahová 
stezka pro tažení šífu proti proudu.
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zvláštních, k tomu přizpůsobených šífech, kterým se 
říkalo „šenák“. Na upravený šíf se podle jeho velikosti 
vešlo 50 až 200 výletníků, kteří od hovorných průvod-
ců si rádi vyslechli veselé i často hrůzostrašné plavec-
ké historky.  Plavba začínala nad Horním slapem u ho-
telu Záhoří a do Štěchovic trvala zhruba hodinu. Ve 
Štěchovicích pak výletníci přestoupili na parník Praž-
ské paroplavby, který je dovezl do Prahy.

Podle vyprávění mého dědy, který pracoval v lomu 
pana Jirsáka u nynější Vranské přehrady, vozili plav-
ci na šífech či vorech věčně putující krajánky, tram-
py, obchodníky i třeba pány profesory. Na vorech 
a šífech se často tak svezly i babky s nůší, plnou do-
mácích výrobků, nebo věcí, které jim poskytlo okolí 
(košťata, narašené březové větvičky, drůbež, vajíčka, 
lesní plodiny, houby, maliny, borůvky a ovoce a ze-
leninu ze svých zahrádek a další). S nákladem v nůši 
na zádech spěchaly co nejkratší vzdáleností k sv. Ki-

liánu, či k Boudníkově hospodě na Leznici pod Trno-
vou proti Skochovicím. Tam toužebně očekávaly, že 
nějaký šíf, nebo vor za nějaký malý peníz je sveze do 
Prahy. Tam prodaly své zboží a zpět většinou pěšky 
chodily domů, když se náhodou nesvezly s nějakým 
potahem. I tak se tehdy „vydělávaly“ peníze, kterých 
vesničtí domkáři měli poskrovnu a každý krejcar by 
dobrý. Až později vznikla železnice (nejdříve se cho-
dilo na vlak do Dobřichovic, později od 22. září 1897 

do Čisovic, Bojova, Trno-
vé-Měchenic).  

Z krize ve třicátých letech 
se klasická nákladní plav-
ba na střední Vltavě již ne-
vzpamatovala a koncem 
50. let definitivně zanikla, 
hlavně vinou výstavby 
přehrad. V této době se 
pak začaly prosazovat 
motorové remorkéry a 
vlečné lodě. Později na 
dolním toku Vltavy se 
používaly nákladní moto-
rové lodě a v novodobé 
historii tlačné remorkéry 
s nákladní vanou. Po hří-
chu se lodní dopravy vyu-
žívá jen minimálně. I přes 
velký objem zboží je lod-
ní doprava pomalá. Do 
dnešní doby se nezacho-

val žádný tradiční dřevěný šíf, ani jeho části. Jediné 
známé torzo šífu je na dně Vltavy v místech Holešovic-
kého přístavu, jež se zatím z vody a bahna nepodařilo 
vyzvednout. Muzeum hlavního města Prahy projevilo 
zájem o jeho vyzdvižení, ale finančně náročnou ope-
raci se zatím nepodařilo zajistit. Pokusům o jeho vy-
zdvižení brání také jeho značné poškození.                                                                                                                                

Rý

Pokračování v dalším čísle ČN

Turistické plavby Svatojánskými proudy do Štěchovic. Hlava na hlavě, takový byl zájem!

Historie
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Dárci jsou v Tříkrálové sbírce každý rok 
štědřejší

Tři králové obcházeli Čisovice letos už po desáté. Dvě 
skupinky dětí s kasičkami pro charitativní sbírku opět 
vybraly více, než v roce předchozím. Jsme všem, kdo 
nás přijali a obdarovali, opravdu vděční!

První družinka tří králů putovala po Čisovicích v sobo-
tu 4. ledna dopoledne. Již potřetí v mé skupince ko-
ledovala Adélka Svobodová a přibrala s sebou ten-
tokrát své dvě spolužačky z mníšecké základní školy 
Kristýnku a Lucku. Holčičky krásně zpívaly a jejich ko-
ledu si užily nejen rodiny s malými dětmi. Stejně jako 
loni, ani letos nám počasí nepřálo a po první hodině 
se rozfoukal silný vítr a rozpršelo se. Na chvíli jsme se 
ohřály v Dřeváku u Élišky, kde jsme byly vlídně přijaty a 
ozdobily jsme vstupní dveře tradičním K + M + B 2020. 
V dešti a větru jsme vydržely koledovat jen dvě hodi-
ny a celé zmrzlé jsme vděčně přijaly tradiční palačin-
kové pohoštění u Schichových.

Druhou skupinku vedla Anička Nováková a sama mu-
sela převzít úlohu jednoho ze tří králů. Doprovodily ji 
holčičky Anička a Šárka. Koledovaly v neděli 5. led-
na, kdy jim krásně svítilo sluníčko. Loni vynesla v Čiso-
vicích Tříkrálové sbírka 6229 korun, letos to bylo o dost 
lepší - 8325 Kč.

Jak se kde koledovalo

Čisovice patří do mníšecké farnosti a od ředitelky 
charity farnosti Mníšek paní Moniky Umláškové jsme 

získali konečné počty vybraných peněz 
v ostatních místech, které k Mníšku náleží.  
„Celkem se v Mníšku a okolí vybralo 131 456 
korun, loni tatáž sbírka vynesla 107 328 ko-
run.“ V Kytíně králové vybrali 7739 Kč, ve 
Stříbrné Lhotě 7382 Kč, v Rymaních 11 359 
Kč, v Klínci 18 101 Kč, v Mníšku 59 634 Kč, na 
Jílovišti 14 556 Kč a v kostelech naší farnosti 
4360 Kč.

Finanční prostředky z Tříkrálové sbírky, vy-
brané letos v pražské arcidiecézi, budou 
částečně využity na podporu vybraných 
projektů a část se vrátí do míst, kde se sbírky 
konaly, tedy i k nám. Tři králové v roce 2020 
přispějí na rekonstrukci azylového domu pro 
matky s dětmi sv. Máří Magdalény v Kralu-
pech nad Vltavou, podpoří sociální bydlení, 

rodiny v nouzí a pomoc poputuje na zdravotní péči 
do Ugandy.

O využití peněz, které se ze sbírky vrátí do farnosti, se 
bude rozhodovat později. Obvykle slouží na podporu 
sociálně slabých rodin, nemocných dětí či seniorů.

Zdena Lacková

Třikrálová sbírka 2020
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Narození

Milan Krejska

Kryštof Prokeš

Nelly Kubečková

Stella Šiňorová

Oldřich Větrovský

Úmrtí

Josef Bednář

Sbor dobrovolných hasičů v Bojově blahopřeje 
svému nejstaršímu členovi, bývalému starostovi SDH 
Bojov,

panu TOMÁŠI JAKUBÍKOVI,

který 7. března 2020 oslaví krásné životní jubileum – 90 
let!

Děkujeme za jeho věrnost a přejeme vše nejlepší, 
spokojenost a další dobré roky v našem Bojově.

Sbor dobrovolných hasičů Bojov

Společenská kronika
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Křížovka
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Více omně na www.jaroslavpycha.cz.

& 722 490 490
Jaroslav Pýcha

jaroslav.pycha@re-max.cz

Váš certifikovaný realitní makléř

V této lokalitě hledáme:
Rodinný dům

Byt v OV s balkonem
Chatu zděnou i dřevěnou

Chystáte se prodat nemovitost?
Chcete ji prodat bez starostí?
Zavolejte mi, rád přijedu za Vámi.

Zahoďte své starosti, nabízím:
�� Profesionální zpracování prezentace 

nemovitosti
�� Zajištění účinné inzerce na největších 

realitních serverech
�� Férové a profesionální jednání
�� Právní servis přes certifikovanou advokátní 

kancelář
�� Bezpečnou úschovu peněžních prostředků
�� Předání nemovitosti novému majiteli
�� Kompletní servis spojený s prodejem nemovitosti

PŘIJMEME ZAMĚSTNANCE 
NA TECHNICKÉ, ÚDRŽBÁŘSKÉ 

PRÁCE

IJK Gestion

736 610 375 nebo 604 633 072

Hlavní pracovní poměr,ŘP 
B,minimáiní znalost s PC,výhodou 
vyhláška 50. Přijmeme zaměstnance 
na úklidové práce na občasnou 
výpomoc DPP/ DPČ,výhodou 
ŘP B (vhodné i pro maminky na 
MD,aktivni seniory).            

Více informací na telefonu.   

Pracoviště Mníšek pod Brdy
IJK Gestion s.r.o.

Amelie, z.s. • Šaldova 15, Praha 8 – Karlín • Více na: www.facebook.com/amelie.zs • www.amelie-zs.cz

Školení
Dobrovolníků
16.–17. 4. 2020
Centrum Amelie Praha, Šaldova 15, Praha 8
E-mail: dina.risianova@amelie-zs.cz • Tel.: 608 458 303

Hledáte nové zkušenosti? Chcete smysluplně trávit volný čas?

Staňte se dobrovolníkem 
Dobrovolníci Amelie docházejí 
ve Středočeském kraji na onkologické 
oddělení do nemocnice na Pleši nebo 
připravují výtvarné dílny pro pacienty. 

nabízíme:
•   Úvodní školení v oblasti 

onkopsychologie a další vzdělávání
•   Jedinečné zkušenosti a možnost 

seberealizace 
•   Pravidelnou supervizi a metodické 

vedení
•   Zázemí profesionální neziskové 

organizace s dlouholetými zkušenostmi

pro onkologicky nemocné

Inzerce




